
 

 

 

 

 

 

Budapest, 2019. május 07. 

 

Mit tehetünk azért, hogy Közép-Európa városai zöldebbek és élhetőbbek legyenek? 

 

Ez volt a három évig tartó, az EU Interreg Central Eurpe Program által finanszírozott, „Urban 

Green Belts” (UGB) nevű projekt fő kérdése. 

 

A projekt megvalósítása során rengeteg tapasztalatot szereztünk, miközben a fenti kérdésre 

kerestük a választ. A hét országból érkezett partnerek ezen tapasztalatok közül a 

legérdekesebbeket vitatták meg a budapesti Barabás Villában rendezett záró piknik-

konferencián.  

 

„Nem egyszerűen mindenkié, hanem az enyém is” emelte ki Kovács Lajos, a Hegyvidéki 

Önkormányzat polgármester-helyettese megnyitó beszédében. „Ez az a szemlélet, amelyet 

mindannyiunknak szem előtt kell tartanunk a zöld közterületekkel kapcsolatban, mert ez az 

egyetlen esély arra, hogy jó állapotban megőrizzük az utcákon, parkokban elültetett fákat, 

növényeket.” - tette hozzá. 

 

A Hegyvidéki Önkormányzat projektvezetője, Hamza Zsófia elmondta, hogy a programban 

résztvevő közép-európai városok és régiók háromféle megközelítést alkalmaztak annak 

érdekében, hogy jól működő városi zöldterület-kezelő rendszereket alakítsanak ki. Például 

Salzburg, Zadar és Padova részletes fa-nyilvántartást (fa-katasztert) készítettek, és egy 

komplex, különböző mutatókkal és indikátorokkal kiegészített zöldterület-adatbázist hoztak 

létre, a GIS módszereket alkalmazva. Prága VI. kerülete terápiás kert kialakítása során 

igyekezett összehangolni a különböző kormányzati és helyi, szakmai szervezetek 

együttműködését. Mindeközben Mariborban egy régi elhanyagolt, használaton kívüli 

börtönépület környezetének közösségi térré alakításába vonta be a helyi érintetteket, míg 

Krakkó a városhoz tartozó kiserdő rendbehozatalához és új funkciók kialakításához gyűjtötte 

össze a lakosságot, hogy a ritkán használt erdőterület a város szerves részét képezhesse. 

Végül, de nem utolsósorban Hegyvidéken egy zöldfelület gondnoksági program keretében 

találtak gazdára zöld közterületek és váltak a lakók keze munkájának köszönhetően széppé, 

virágossá és élővé. 
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A munka eredményeit és tapasztalatait egy gyakorlati kézikönyvben foglaltuk össze, amely 

útmutatóként szolgálhat mind a téma szakértői, mind a döntéshozók számára. 

A rendezvény kiemelt előadója Magyarország legismertebb környezeti pszichológusa, dr. 

Dúll Andrea volt, aki azt tanulmányozza, hogyan lehet megtalálni az egyensúlyt az épített és 

a természeti környezet között és hogyan hat mindez ránk, emberekre. A kutató a 

zöldterületek fontosságáról és kedvező hatásairól beszélt, amelyek még egy épített 

környezetben is érzékelhetők, annak ellenére, hogy az adott környezet a természetben 

magától nem, csak emberi beavatkozásnak köszönhetően alakulna ki. Szavai rámutattak 

arra, hogy milyen fontos testi-lelki egészségünk szempontjából is, hogy megfelelően 

gondoskodjunk a kis zöld szigeteinkről a város beton- és aszfaltsivatagában. 

 

Ezen a csodálatos napon a Barabás Villa kommunikációs arénává vált, ahol a különböző 

szervezetektől érkezett résztvevők olyan témákat vitattak meg, mint a zöldterület 

kezelésének legjobb gyakorlatai; a lakosság bevonásának kérdései és nehézségei; milyen 

szerepet játszhat a térinformatika a fejlesztésbe bevonandó területek kiválasztásában; 

illetve, hogy a zöldterületek hogyan befolyásolják mentális-egészségünket, és hogy mi, 

városlakók hogyan vehetünk részt a zöldterületek fenntartásában és fejlesztésében. 
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